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صدای آشنایی است که از نگاه پژوهشگران می توان آن را 

پرچم صوتی دین اسلام دانست. اذان این کلام آهنگین زیبا 

از نخستین باری که بلال حبشی برای خواندن از سوی پیامبر 

اسلام به عنوان موذن انتخاب شد تا همین حالا به حیات خود 

در جهان اسلام ادامه داده و به مرور کارکردهای دیگری را هم 

علاوه بر اطلاع رسانی وقت نماز بر خود افزوده است. ضمن اینکه 

پس از آن و با گسترش اسلام موذن بودن هم به افتخاری بدل 

می شود که بسیاری دوست دارند و تلاش می کنند، آن را برای خود 

داشته باشند. از این روست که در سراسر ایران موذن های بسیاری 

بوده اند که هرکدام با لحن و حتی تاثیر گویش منطقه خود اذان 

می گفته و حال و هوای متفاوتی در این اذان گویی ها وجود داشته 

است؛ حال وهوایی که با همه گیری رادیو و نفوذ روزافزون آن کم 

و کمتر می شود و روندی یکدست تر به خود می گیرد. 

   اذانگوییبالحنخوش

در سنت اسلام قرائت با لحن خوش و موسیقایی وجود نداشته 

است، اما ایرانی ها و مصری ها پس از مسلمان شدن خواندن قرآن 

و اذان با لحن خوش را آغاز می کنند و موجب گسترش بیشتر آن 

در جهان اسلام می شوند. این رویکرد اما نظم خاصی نداشته مثلا 

گفته می شود تا قبل از حکومت صفویان، علویان مناجات خوانی 

خاص خود را با توجه به فواصل موسیقایی و گردش ملودیک 

منطقه خود اجرا می کرده اند. هرچند سند مکتوبی در توضیح این 

موارد یافت نشده اما پژوهشگران معتقدند با روی کارآمدن سلسله 

صفویه و بعد از رایج شدن مذهب تشیع و نیز تغییر محتوایی 

اذان، به منظور ترویج مذهب رسمی در مناطق سنی نشین که 

اکثر مساحت ایران را تشکیل می داد، افرادی برای رواج اذان نو 

و آداب جدید، وضو گرفتن و مناجات های تشیع تربیت شدند. 

به گفته فواد توحیدی، انتوموزیکولوگ، لحن های قرائت از 

دوران قاجار به مناطق مختلف دیکته شد، چون هنرمندان 

دوره قاجاریه و به خصوص خانواده فراهانی پایه گذار موسیقی 

ردیف و دستگاهی بودند و اساتید موسیقی براساس نوع حس 

اشعار تعزیه گوشه های مشخصی را در نظر می گرفتند و اجرا 

می کردند. این اجراها در شهرهای مختلف کشور به نوعی 

کپی می شدند. لحن ها در آداب دیگری مثل چاووش خوانی، 

مداحی، پامنبری، سحری خوانی و... هم استفاده می شدند 

و هنوز که هنوز است چاووش خوانی و تعزیه در اکثر مناطق 

ایران  با لحن های مشابه اجرا می شود. 

در دوره پهلوی اما اذان گفتن با لحن موسیقایی محلی از دوره ای 

مورد سرزنش قرار می گیرد و با ورود رسانه های صوتی اذان های 

عربی که خود نشات گرفته از مقام های ایرانی بود به صورت 

کلیشه ای به موذن ها القا می شود و بعدتر با گسترش رسانه ها 

هماهنگ شدن لحن ها در اذان گویی هم اتفاق می افتد. مسلما 

وقتی موذن ها اذان گویی های استادان برجسته موسیقی را 

از رادیو می شنوند و تحت تاثیر زیبایی کار آنها قرار می گیرند، 

خودبه خود سمت تکرار سبک و سیاق خواندن آنها پیش می روند. 

روندی که البته باید از برخی جهات آن را بسیار ستود، درست 

است که لحن های اذان گویی محلی از دست می رود اما شیوه 

استادان ایرانی که در دستگاه موسیقی ایرانی اذان می گویند تا 

حد زیادی جایگزین آنها می شود نه اذان های عربی که حکومت 

وقت قصد القای آن را داشته است. 

   موذنزادهها

گفتیم موذن بودن در خانواده های ایرانی خیلی مهم بوده است. 

اگر هیچ ذهنیتی هم در این باره نداشته باشید، می توانید به اسناد 

ثبت احوال نگاهی بیندازید، بسیار بوده اند خانواده هایی که در 

آغاز قرن چهاردهم و شناسنامه دار شدن جامعه ایران نام های 

خانوادگی ای چون موذن، موذنی، اذانی و موذن زاده را انتخاب 

کرده اند تا به این طریق موذن بودن شان را در نسب خانوادگی 

به این طریق حفظ کنند و به این موضوع هم افتخار کنند که در 

اذان گفتن و اطلاع رسانی برای برپاداشتن نماز نقش داشته اند. 

شاید فکر کنید موذن بودن برای مردم عادی مهم بوده اما 

نگاهی به موذنان عصر قاجار نشان می دهد هنرمندان بزرگ 

عرصه موسیقی هم به اذان گویی تمایل داشته اند و از این رو 

نام خوانندگان زیادی در عرصه آواز ایرانی دیده می شود که 

موذنان پرقدرتی هم بوده اند. سیدحسین عندلیب اصفهانی 

موذن مسجد سپهسالار )مطهری کنونی(، حاج موذن تفرشی 

پدر حسن علی خان نکیسای تفرشی )موذن عهد محمدعلی 

 شاه قاجار بوده(، سیدعبدالرحیم اصفهانی، قربان خان قزوینی 

معروف به »قربانِ شاهی« موذن دوره مظفرالدین شاه و نیز 

استاد ابوالحسن اقبال آذر که در زمان محمدعلی  شاه قاجار 

خوانندگی می کرد و صفحه های بسیاری پرکرده بوده بخشی 

از این هنرمندان بزرگ هستند که موذن هم بوده اند. این طور 

نوشته اند که ابوالحسن خان اقبال آذر در تکیه  دولت حضور 

مداومی داشته و در طول ماه رمضان هم از گلدسته های مسجد 

سپهسالار بدون هیچ بلندگویی طوری اذان می گفته که همه 

حیرت می کرده اند از فرکانس صدایش. 

نه فقط در عصر قاجار که در دوره های بعد هم اذان گویی برای 

موزیسین های بزرگ افتخاری بوده است. استاد تاج اصفهانی 

و مهندس استاد عطاءالله امیدوار هم در دستگاه نوا، همایون 

و چهارگاه نیز اذان خوانده اند. آثار موذن های مشهوری چون 

رحیم موذن زاده اردبیلی، حسین صبحدل، آقاتی و کریمی را نیز 

نمی توان فراموش کرد چون در ذهن بسیاری از مردم کشورمان 

حکم نوستالژی صوتی را یافته اند. 

   اطلاعرسانیبااذان

یکی از کاربردهای اذان، گفتن اذان ناوقت یا بی موقع برای یاری 

خواستن بود. مثلا به هنگام زایمان زنان، پدر بچه موظف بود 

بالای بام برود و اذان بگوید و حین اذان استغاثه هم می کرد، به 

این ترتیب همسایگان می دانستند، فرزندی در حال به دنیا آمدن 

است و به یاری او می آمدند. 

مورد دیگر کاربرد اذان، خواندن آن در گوش نوزاد تازه به  دنیا 

آمده بود، به وقت نامگذاری که کماکان انجام می شود، مورد 

دیگر کاربرد اذان بی موقع، گفتن تکبیر های بلند و شهادتین 

بود که در زمان وقوع حوادث ناگوار طبیعی یا تهاجم دشمن 

یا کمک خواستن انجام می شد، اما در فرهنگ جدید اذان 

به سینما و هنرهای دیگر هم راه پیدا کرد، در فیلم های علی 

حاتمی اذان امکانی است برای نمایش دادن غلیان درونیات 

معنوی شخصیت ها. از آخرین کاربردهای اذان در سینما، فیلم 

»چ« ساخته حاتمی کیا بود که نقش تمام کننده را ایفا می کند. 

در تنش  میان شخصیت ها، اشاره به سکوت برای شنیدن اذان 

امکانی است برای پایان دادن به بحث ها و جدل ها. 

   اینروزهایاذان

شاید برای قضاوت زود باشد، اما این سال ها کمتر اذان تازه ای 

شنیده شده و به میان مردم راه یافته است. هنوز هم همان 

اذان هایی که نام موذن هایشان ذکر شد بیشتر شنیده می شوند و 

می توان آنها را موذن های دوره طلایی اذان گویی در ایران دانست. 

هرچند شاید هم هنوز زمان قضاوت نرسیده باشد، شاید باید صبر 

کرد و دید در چند دهه آینده اذان زیبایی از این روزها به یادگار 

مانده تا نسل های بعد آن را بستایند و شنیدنش مثل اذان مرحوم 

موذن زاده روح بخش لحظه هایشان شود. هرچند بدبینانه است 

اما احتمالا اگر با همین روند این روزها پیش برویم، امید چندانی 

به این اتفاق های خوب نخواهد بود... 

گفتوگو
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برایمانبگویید.

سال 1381 دانشجوی علوم سیاسی دانشگاه تهران بودم و 

هر شبی که دانشگاه بودم، برای نماز مغرب و عشا به مسجد 

می رفتـــم و اذان می گفتم. پیش تر هم تجربه خواندن قرآن را 

داشتم و همین موضوع به علاوه علاقه مندی ام به اذان گویی 

ذهنم را به این سمت برده بود که ناخواسته درگیر این باشم که 

کلمات اذان را چطور ادا کنم و چگونه می توان بر مخاطب با 

اذان اثر بیشتری گذاشت. این درگیری های ذهنی و تمرین ها 

چهار ماه  و نیم ادامه داشت تا اینکه در ذهنم آنها را تثبیت کردم 

و در ایام اعتکاف در مسجد دانشگاه به این شیوه اذان گفتم. 

واکنش بســـیار عجیبی از مخاطب گرفتیم و حتی خودم هم 

از میزان استقبال ها متعجب بودم. بعد از اعتکاف هم وقتی 

من بودم، حاضران در مسجد نمی گذاشتند شخص دیگری 

اذان بگوید و می خواستند اذان انتظار را قبل از نماز بشنوند. 

اماایناذانبادورویکردمتفاوتازسویمردمومسئولان

بهخصوصدرصداوسیماروبهروشد.

بله، همین طور است. هنوز هم اذان انتظار را در صداوسیما 

پخش نمی کنند اما در فضای مجازی می بینم که مخاطبان 

دوستش دارند و آن را می شنوند. این روزها با فضای مجازی 

مردم خیلی بیشتر از قبل خودشان می توانند تصمیم بگیرند 

چه بشنوند و به نظرم همین موضوع باید مسئولان فرهنگی را 

حســـاس تر کند تا بخواهند خواسته و سلیقه آنها را به شکلی 

اصولی در انتخاب هایشان لحاظ کنند... 

حالاایرادهاییکهبهاذانانتظارواردکردند،چیست؟

صدای من در تلویزیون و رادیو ممنوع است. ایرادهای عجیب 

و غریبی هم گرفته اند. اگر مســـاله ایرادهایی باشد که مطرح 

کرده اند، باید بگویم تمام مواردی که گفته شـــده، به زنده یاد 

موذن زاده بیشتر از من وارد است! می گویند کشدار و طولانی 

اســـت که من زمان اذان ها را بررســـی کـــرده ام و می بینم از 

اذان های دیگر کوتاه تر اســـت. گفته اند در تجوید ایراد دارد 

کـــه این را هم کلی بررســـی کردم و دیدم من ســـال ها قرآن 

خوانـــده ام و نمره تجویدم در ایـــن اذان از برخی اذان گویان 

بیشتر نباشد، کمتر هم نیست. اما همین ایرادگیری ها فضای 

بدی ایجاد کرده است. مثلا برای نیمه شعبان دوستان مرا به 

مسجد جمکران دعوت کرده بودند، همین که شروع کردم به 

اذان گفتـــن، تلویزیون صدای یک اذان دیگر را پخش کرد و 

بعدش هم بلندگوی مسجد. مردم این اذان را در گوشی شان 

می شنوند، حالا شما پخش نکنید و محدودیت ایجاد کنید... 

این اتفاق خوب نیست، ما نیاز به صداها و نگاه های تازه داریم. 

نمی شود این را نادیده گرفت. من تقریبا هم سن انقلاب هستم 

و نغمه های اذان را از همان اول انقلاب تا امروز شنیده ام. 

ایننگاههاومحدودیتهاییکهدرپسآنایجادمیشود،

چهآسیبهاییبرایاذانگوییدرکشورماندارد؟

ضمـــن احترام به تمام اذان ها و با تاکیـــد بر اینکه آنها را در 

گوشی ام دارم و می شنوم، و باز هم با تاکید بر اینکه اذان هایی 

ارزشمند و ماندگار هستند، می گویم مردم و مخاطبان دوست 

دارند که صداهای تازه و متفاوتی را بشنوند. کسانی که اذان 

را شنیده اند، می گویند اذان متفاوتی بوده و توانسته اند با آن 

ارتباط برقرار کنند. همین هم نشـــان می دهد به نغمه های 

تـــازه ای در اذان نیازمندیم. به همین دلیل هم باید این فضا 

فراهم شود و نگاه و صدای تازه به گوش مخاطب برسد. از اذان 

انتظار، زیاد در کلیپ های موجود در فضای مجازی استفاده 

شـــده، همین طور در فیلم های ســـینمایی ازجمله »کتاب 

قانون«. داعیه ای ندارم و هرچه این اذان بیشتر شنیده شود، 

بیشـــتر خدا را شکر می کنم. اما این برخورد نهادهای رسمی 

درست نیســـت، ما باید بتوانیم با شیوه های تازه، نغمه های 

تازه، نسل جوان را به نماز خواندن تشویق کنیم. 

با گسترش فضای مجازی امکان دسترسی به الحان مختلف 

موسیقی های بی اصالت و بااصالت زیاد شده است. خیلی ها 

به راحتی با نرم افزار آهنگ می سازند و پخش می کنند و ذهن 

مخاطب انباشته می شود از موسیقی های نوظهور بی اصالت. 

محدودیت ها از سوی نهادهای رسمی تا حدی است که فعالان 

این حوزه را نگران کند و نگذارد به سمت خلق نغمه های تازه 

بروند و فضا برای صداهای نوظهور بی اصالت بازتر خواهد شد. 

یکاذانگوییاصولیازدیدشماچهویژگیهاییدارد؟

تنها ویژگی از دل برآمدن و بر دل نشستن است، این خودش 

قاعده روزگار اســـت و کســـی آن را نصب و وضع نکرده، مثلا 

ربنای آقای شجریان چطور شکل گرفته یا اذان آقای موذن زاده 

سال هاست همگی از شنیدنش سرشـــار می شویم... هیچ 

قاعده ای نداشـــتند جز دل... ذکر شـــده به آقای موذن زاده 

گفتـــه بودند روزه ات را بخـــور و اذان بگو اما نپذیرفته و گفته 

می خواهد با زبان روزه اذان بگوید. نتیجه اش هم شـــده یک 

اذان ماندگار که همه دوســـتش دارند... تنها نکته این است 

کـــه خالصانه و مخلصانه اذان بگویی تـــا خدا خودش آن را 

بخرد و تکثیرش کند. 

واگرمثلایکجوانازشمابپرسدکهازچهچیزهاییتاثیر

گرفتهواذانانتظارراگفتهاید،چهجوابیمیدهید؟

اولا که سال ها قرآن خوانده ام، بعد اینکه موسیقی زیاد گوش 

می کردم و هرچه ذخیره موسیقایی در ذهن داشتم، استفاده 

کردم. ممکن اســـت از یک مداحـــی حاج محمود کریمی تا 

شجریان و موسیقی های بی کلام تا یاس شادمهر عقیلی همه 

در ذهنم مانده و تبدیل شـــده به همین نغمه ای که به لطف 

خدا مردم دوستش دارند. 

شایدبرخیافرادیکهمحدودیتایجادکردهاندباهمین

نگاهکنارنیایند...

وقتی مردم اذان انتظار را دوســـت دارنـــد چرا باید تلویزیون 

اینقدر ســـخت بگیـــرد؟ من در »رادیو جـــوان« کار کرده ام و 

ســـردبیر برنامه ای بوده ام. می شنیدم هر روز از مسجد بلال 

صداوســـیما این اذان پخش می شـــد اما بیرون از مسجد و 

در تلویزیون ممنوع بود! اینکه مردم را از شـــنیدن اذانی که 

دوستش دارند، محروم می کنند، چه فایده ای دارد؟ مسلما نه 

برای من و نه هیچ کس دیگر فایده ای ندارد. اگر مشکل اسم 

من اســـت، آن را خط بزنند و اذان را پخش کنند. قبول کنیم 

این روزها با مخاطب و نســـلی روبه رو هستیم که دارد نماز را 

کنار می گذارد، باید بتوانیم جذبش کنیم و در چارچوب های 

درست دین و نماز را به او ارائه کنیم تا جذبش شود. 

باروحاللهکاظمزاده،موذنمعاصردربارهاذانانتظارحرفزدهایم

نیازمند نغمه های تازه هستیم

نگاهیانداختهایمبهفرازوفرودهایاذانگوییدرایرانازگذشتهتاامروز

گوش نوازترین موسیقی جهان

اولیناذانضبطشده
موذن:محمدفلاحی

معروفبهدماوندی

تاریخضبط:سال۱۲۹۱

این اذان روی صفحه گرامافون ضبط شده 

است. دماوندی خواننده ردیف مجلسی 

و از منبرخوانان عصر ناصری بود. از بین 

تمام آثار ضبط شده از دماوندی صفحه 

اذان و مناجات او از بقیه مشهورتر است. 

او اذان را در فواصل بیات ترک اقامه کرده 

بود و البته خودش به ســـبک خراسانی 

تسلط داشت. او در یک مصاحبه رادیویی 

که 14 دی  1350 انجام شد، گفته بود 

اذان گویی را از سیدجعفر لاهیجی و ردیف 

آوازی را از سیدعبدالرحیم اصفهانی در 

اصفهان آموخته است. 

ماندگارتریناذانایرانی
موذن:رحیمموذنزاده

تاریخضبط:سال۱334

رحیـم موذن زاده اردبیلـی 

از معروف تریـن موذن های 

ایرانی کـه اجرایی ملکوتی 

از اذان ارائـه کـرده بـود. 

ایـن اذان معـروف در آواز بیـات تـرک و در گوشـه 

ح الارواح« اقامـه شـده اسـت. اذان مشـهور  »رو

مـوذن زاده در رادیـو ضبـط شـد و در سـال 1387 

به عنـوان اثـر ملـی در حـوزه میـراث معنـوی کشـور 

ثبـت شـده اسـت. 

رحیـم مـوذن زاده دربـاره رمـز مانـدگاری و زیبایـی 

اذانـش گفتـه  اسـت: »بـرای اینکـه ایـن اذان را بـا 

دهـان روزه گفتـم تـا قربـه الی اللـه باشـد. ایـن یـک 

کار مـادی نبـود، بلکـه معنـوی بـود.«

اذانزیرزمینیایرانی
موذن:حسینصبحدل-تاریخضبط:سال۱3۵3

حسین صبحدل به موسیقی  آوازی، دستگاهی و ردیف موسیقی 

ســـنتی تسلط داشت و اذان معروفش ازجمله اذان هایی است که 

در بیات ترک اقامه شده  است. صبحدل اواسط دهه 50 و در دوره 

پهلوی اذانی اقامه کرده بود که در محافل و مجالس پخش می شد 

چـــون در آن دوره رادیو و تلویزیون اذان پخش نمی کردند. همین 

مساله باعث شده اذان صبحدل را ملقب کنند به اذان انقلاب. 

اذانیکخوانندهایرانی
موذن:جلالالدینتاجاصفهانی

تاریخضبط:۱3۰6

موذن نبود اما صدای خوش و قدرت و تسلطش بر 

موسیقی را به کار برد و با فواصل بیات ترک اذان 

گفت. استاد جلال تاج اصفهانی استاد آواز بوده 

و حرفه اش خوانندگی بود و آموزش موسیقی. او 

در رادیو گوشه های موســـیقی ایرانی را تدریس 

کرده بـــود و هنرمندانی چون علیرضا افتخاری و 

حمیدرضا نوربخش از شاگردانش بودند. 

در گذشـــته و حتی هنوز هم کسانی هستند که 

از صدای خـــوب و توان آوازخوانی برای مکبری، 

اذان گویی، مداحی و اجرای برنامه های مذهبی 

بهره می گیرند اما تاج اصفهانی در موسیقی آوازی 

ایران یک اســـتاد تمام عیار بود که بخشی از این 

استادی را برای اذان گفتن به خدمت گرفت. 

او سال 1282 در اصفهان متولد شده بود و پدرش 

شیخ اسماعیل معروف به تاج الواعظین بود. 

استاد تاج اصفهانی از همان سال 131۹ همکاری 

با رادیو را آغاز کرد و از 1328 به همکاری با رادیو 

اصفهان پرداخت. تاج ضمن خوانندگی، سرپرست 

نوازندگان رادیو اصفهان شـــد و برنامه هایی برای 

آموزش گوشه های دستگاه های موسیقی ایرانی 

اجرا می کرد. 

متفاوتترینموذن
یکی از متفاوت ترین موذن های ایرانی عطاءالله امیدوار است نه به این دلیل که حرفه اصلی اش 

معماری و شهرسازی است و نه به این دلیل که نقاشی و عکاسی و فیلمسازی می داند و در عین 

حال اذان هم اقامه می کند، بلکه از این بابت که او اذان را در سه دستگاه متفاوت آواز ایرانی 

خوانده است. امیدوار که موسیقیدان هم هست و مسلط به دستگاه های مختلف موسیقی 

ایرانی، برخلاف بسیاری از موذن های ایرانی که براساس فواصل بیات ترک اذان گفته اند، در 

دستگاه های نوا، همایون و چهارگاه اذان را اقامه کرده و اذانش در دستگاه چهارگاه و به طور 

مشخص در گوشه منصوری، موفق ترین تجربه او در این زمینه محسوب می شود. 

میراثمعنوی اذانثبتشدهدر
موذن:شیخمحمدآقاتی-تاریخضبط:۱3۲7

اذان شیخ محمدآقاتی در روزهای حضورش در رادیو به سال 

1327 ضبط شد و یکی از ماندگارترین اذان هاست که نام 

آقاتی را در کنار موذن های برتر ایران قرار داد. سبک موسیقایی 

اذان محمد آقاتی سبب شده این اثر 2۹ شهریور 13۹0 در 

فهرست میراث معنوی ایران ثبت شده و در گروه سنت ها و 

نمودهای شفاهی شاخه موسیقی قرار گرفته است. 


